
BELEID DER SECRETARISSEN-GENERAAL

Hij richtte op 14 oktober een klemmende brief tot het college van secre-
tarissen-generaal! waarin hij onderstreepte dat van de slachtoffers van de
Amsterdamse razzia's van februari en juni, in totaal zeshonderdvijttig, schreef
hij (het waren er ruim zevenhonderd), al vierhonderdnegen-en-dertig
blijkens ontvangen overlijdensberichten het leven verloren hadden. Nu
kwamen daar de nieuwe gearresteerden uit het oosten des lands bij - met
betrekking tot de groep van ruim honderd die op 14 september in Twente
opgepakt was, waren binnen een maand ook al weer tien overlij densberichten
ontvangen! 'Gij, Hoog Edel Gestrenge Heeren', zo besloot Visser zijn brief,

'zijt thans de beheerders van onze Departementen van Algemeen Bestuur en gij
hebt daardoor op u genomen de taak - ook en misschien vooral in bezettingstijd
- naar vermogen te waken en te zorgen voor het wel en wee van het Nederlandse
volk in al zijn geledingen. Daarom meen ik ten deze de hulp van uw college te
mogen en te moeten inroepen. Den doden is niet meer te helpen; gered kan
echter worden wat overgebleven is; gespaard wat niet weggevoerd is, de onop-
houdelijke overvallen en de daaraan verbonden stijgende onrust kunnen een
eind nemen. Wat thans geschiedt, is ondragelijk ...

Ik voeg aan het bovenstaande uitdrukkelijk toe, dat ik deze brief niet schrijf in
enigerlei hoedanigheid, welke ik in de Joodse gemeenschap bekleed. Deze brief
is een daad van mij persoonlijk, waarvoor alleen ik, en niemand anders, aan-
sprakelijk ben.'

Twee dagenlater, 16 oktober, vulde Visser zijn gegevens aan: er waren in
Amsterdam niet vierhonderdnegen-en-dertig maar al vijfhonderdeen-en-
twintig overlijdensberichten binnengekomen. Vijf dagen later, 21 oktober,
wéér een aanvulling: de tien Î11 Twente ontvangen overlijdensberichten
waren achttien geworden.ê

Diezelfde dag kwam de aangelegenheid in het college van secretarissen-
generaal ter sprake. Vissers brief was in al zijn waardigheid een hartekreet ge-
lijk. De tekst was aan alle secretarissen-generaal bekend. Hoe reageerden zij?

Frederiks, als voorzitter opvolger van Snouck Hurgronje, meende dat
men zich tot Seyss-Inquart diende te wenden, 'niet in de vorm van een
protest, maar wel in de vorm. van een verzoek om bemiddeling te verlenen
teneinde, zo mogelijk, Î11 het lot dezer lieden' (de weggevoerden) 'verbetering
te brengen.' Rost van Tormingen zei dat hij aan een gemeenschappelijke

1 Tekst in Doc 1-1798 A. 2 Ten aanzien van de slachtoffers uit Twente richtte
Visser nog drie brieven tot de sccrctarisscn-generaal, alleen om hen in te lichten
over het stijgen der dodencijfers. In zijn laatste brief, I november' 41, schreef hij
dat van twee-en-zestig van de ruim honderd weggevoerden bericht van overlijden
ontvangen was.


